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Vážené soudružky, vážení soudruzi  
a sympatizanti.

Zanedlouho nás čekají vánoční 
svátky a závěr roku 2023. Paradox-
ně píšu tyto řádky dne 17. listopadu, 
datum, který je pro současné pra-
vicové „elity“ alfa a omegou jejich 
ideologie. Přitom zcela opomíjejí 
Den studentstva a zejména důvod 
vzniku tohoto významného dne.

Za 34 let ve jménu „demokracie 
a svobody“ dokázali předchozí vlá-
dy posunout životní úroveň pracují-
cích na zcela jinou dimenzi, kterou 
můžeme s klidným svědomím na-
zvat pracující chudobou. Obzvláště 
poslední dva roky vlády profesora 
Fialy a jeho „odborníků“ přispěla 
k devastaci úplně všeho. Myslím si, 

že nikdo z těch, kteří stáli tenkrát 
17. listopadu 1989 na náměstích 
se nechtěli dožít toho, aby zhruba 
1,5 milionů lidí žilo na hranici chu-
doby, aby cena vody, plynu a elektři-
ny vzrostla několikanásobně a oby-
čejná prodavačka s plným úvazkem 
si nemohla vydělat na pokrytí svých 
základních životních potřeb. Škol-
ství se zmítá v chaosu podobně jako 
zdravotnictví, pro které v mnoha 
případech už nejsme pacienty, ale 
klienti. Téměř veškeré národní 
podniky byly prodány pod cenou, 
abychom se mohli stát levnou 
montovnou a pomohli tak novým 
majitelům vyvážet miliardy korun 
ročně formou zisků a dividend.

Jak se na to dívají naši otcové 
a dědové, kteří v mnoha případech 
pomohli s výstavbou těchto podni-
ků? Živým příkladem jsou současné 
finanční problémy bývalé Nové 
Hutě, kde reálně hrozí zastavení 
výroby a propouštění skoro 6 000 
zbývajících zaměstnanců. Místo ře-
šení takovýchto vážných problémů, 
se současná vláda zaměřuje na pod-
poru cizího konfliktu na území 
Ukrajiny, nesmyslné a předražené 
zbrojení a v neposlední řadě na vý-
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stavbu tzv. vojenského logistického 
centra v Mošnově.

V roce 2024 nás čekají volby do Ev-
ropského parlamentu, senátní 
a krajské volby, které budou mi-
mořádně důležité, protože je velmi 
pravděpodobné, že budou spojené 
s referendem ohledně logistického 
centra v Mošnově. 

My komunisté Moravskoslezského 
kraje, jsme si vzali za úkol sesbírat 
dostatečný počet podpisů abychom 
mohli toto referendum uvést do ži-
vota a dát tak možnost občanům 
Moravskoslezského kraje, vyjádřit 
svůj názor, zda souhlasí s využitím 
logistického centra i armádou Spo-
jených států. Pomozte nám prosím 
sesbírat tyto podpisy a následně při-
jít k volbám. Zdůrazňuji, že my ko-
munisté, nechceme na území České 
republiky žádná cizí vojska!

 
Situace ve městě pod vedením 
ANO, nese znaky fialové politiky, 
která je obarvená diktátorskými 
manýry a aroganci. Opozice je ne-
zajímá, a tak mají volnou ruku 
pohodlnou většinou aplikovat 
nepopulární „balíčky“ jako např. 
zvyšování nájemného městských 

bytů a poplatků za odpady, které 
bývají často odůvodněné směšnými 
argumenty. Na druhou stranu nám 
nezapomínají předložit své úspě-
chy formou fotogalerie, kde pózují 
s přestřiženími páskami nových 
parkovišť či renovovaných hřišť. 
Nedivím se proto, že na sociální sítí 
Facebook vznikla skupina s názvem 

„kdo nestříhá s námi, stříhá proti 
nám“. Název skupiny hovoří za vše...

V následujícím roce 2024 nás všech-
ny čeká velmi složité období. Přes-
to Vám všem přeji klidné prožití 
vánočních svátků a do nového roku 
zejména pevné zdraví a štěstí, které 
budeme obzvlášť potřebovat.

Tomas Candulas 
Předseda MěV a tiskové komise 
KSČM Havířov
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7 října nás prozápadní sdělovací 
prostředky informovaly o začátku 
další války, kterou tentokrát 
zahájili „teroristé“ z Palestiny proti 

„hodným! židům z Izraele. Na so-
ciálních sítích se rozběhla výměna 
ukrajinských vlaječek za izrael-
ské pod profilovými fotografiemi 
uživatelů a některé radnice 
vyvěsily vedle té ukrajinské i vlajku 
Izraele. Jak jednoduché…

Krvavé události v pásmu Gázy nej-
sou rozhodně nic nového, ale mají 
kořeny v evropském imperialismu 
a kolonialismu, které dominovaly 
mezinárodním vztahům před  
sto lety.  
Zejména 1. světová válka, vedená 

mezi nepřátelskými imperi-
alisty bojující o světovládu, 
představovala pro národy 
Středního východu událost 
mimořádného významu.  
Ty totiž před válkou z velké části 
spadaly pod staletou nadvládu 
Osmanské říše.  
Po porážce Německa, Rakousko 

– Uherska a Osmanské říše 
si vítězové rozdělili kořist Os-
manské říše bez ohledu na záj-
my a specifika národů, které 
obývali tyto země a zasadily tak 
semínko nestability a konfliktů, 

které v budoucnu přirozeně nast-
aly.

Zvláště Velká Británie učinila četné 
sliby různým národům a poli-
tickým hnutím, aby je přivedla 
na svou stranu proti Osmanům. 
Mezi ně patřil sionismus - hnutí 
židovských nacionalistů, které 
vzniklo v Evropě a jehož cílem 
bylo usazení Židů v Palestině 
a vytvoření židovského státu, aniž 
by se starali o to, že na tomto 
území je již usazeno arabské oby-
vatelstvo.

Konflikt, který nezačal včera
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Zdá se, že hrůzy, které existují 
v Palestině po desetiletí, žádné 
západní politiky nezajímají. Žádná 
média hlavního proudu nás 
neinformují, že za posledních 
50 let došlo na okupovaných 
palestinských územích Izraelem, ke 
zboření asi 50 000 domů a staveb, 
že z 11 milionů Palestinců na celém 
světě je 7 milionů uprchlíků, že 
podle OSN bylo jen v letech 2008–
2020 při izraelských náletech zabito 
přes 6 000 Palestinců.

Jakou váhu má tedy OSN a 
mezinárodní právo? Od roku 1948 
existuje rozhodnutí OSN o vytvoření 
nezávislého palestinského státu a 
dodnes nebylo realizováno. Také 

existuje rezoluce č. 242 z listopadu 
1967 Rady bezpečnosti OSN 
vyzývající Izrael, aby se stáhl z území, 
které obsadil po šestidenní válce.

Místo toho Izrael neustále 
rozšiřuje své „hranice“ a posílá do 
okupovaných oblastí ozbrojené 
osadníky, kteří se zmocňují domů 
Palestinců, kradou jim olivovníky 
a často je zabíjejí jako na divokém 
západě. Již 40 % území Západního 
břehu Jordánu je v rukou osadníků, 
kteří se od roku 1993 do dnešního 
dne znásobili sedmkrát, ze 115 000 
na 750 000.

Tvrdá izraelská reakce na nedávný 
palestinský útok může vést ke 
sjednocení arabského světa 
za palestinskou věc. Napětí s 
Hizballáhem a Sýrií jsou pouze 
prvními příznaky.

Pokud mezinárodní společenství 
má opravdu zájem o zabránění 
šíření konfliktu, musí zahájit diskuzi 
o zrodu palestinského státu, tak 
jak ho nedávno podpořil i ruský 
prezident Vladimír Putin.

K vyřešení palestinské otázky nejsou 
potřebné zbraně, ale diplomacie 
se zapojením mezinárodních hráčů 
jako je Čína a Rusko.

Dnes není na stole otázka existence 
Izraele, ale osvobození Palestiny.

Papež nedávno hovořil o nové 
světové válce, která se vede po 
částech. Dočkáme se brzy i otevření 
tchajwanské fronty Spojenými 
státy?

Par odhalujících faktů

Jediným řešením je zrod Palestinského státu

Tomas Candulas 
Předseda MěV a tiskové 
komise KSČM Havířov
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Opoziční zastupitelé v Havířově (Ha-
vířov sobě, KSČM, SPD) mají vážné 
výhrady ke způsobu, jakým primátor 
Josef Bělica z hnutí ANO řídí jednání 
zastupitelstva města. Nejenže dovolí 
nebo i sám používá naprosto ne-
vhodné osobní invektivy, neodpovídá 
na otázky zastupitelů, ale dokonce 
opakovaně porušuje Jednací řád 
Zastupitelstva města Havířova (ZMH). 
Naposledy na 6. zasedání neumož-
nil opětovné vystoupení předsedovi 
kontrolního výboru (KSČM), který byl 
předkladatelem materiálu, a měl tedy 
právo jej obhajovat, vysvětlovat.

Sedmé zasedání ZMH bylo oproti 
zvyklostem svoláno na devátou 
hodinu (jindy se jedná vždy od 15 
hodin) a v návrhu programu scházel 
bod Interpelace občanů a zastupi-
telů. Ten má být – podle jednacího 
řádu – zařazen vždy jednu hodinu 
po zahájení zastupitelstva. Opozič-
ní zastupitelé požadovali dodržení 
jednacího řádu a zařazení tohoto 
bodu, jenže „pro“ hlasovalo jen 15 
zastupitelů (Havířov sobě, KSČM 
a SPD).

Kam až chtějí havířovští koaliční za-
stupitelé v čele s primátorem zajít? 
A proč asi opětovně nedopustí, aby 
jednání zastupitelstva mohli sledo-
vat občané v přímém přenosu, on-

-line, jako v mnoha jiných městech? 
Jsou to nejspíše obavy, aby se občané 
nemohli na vlastní oči přesvědčit 
o arogantním jednání primátora 

„na půl úvazku“ (Bělica je současně 
poslancem a krajským zastupitelem) 
a dalších členů vedení města a aby 
nebyli informováni o postojích zastu-
pitelů, které si v komunálních volbách 
zvolili.

Arogantní primátor Bělica

Milada Halíková 
zastupitelka města Havířov
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Sedmé zasedání ZMH bylo oproti 
zvyklostem svoláno na devátou 
hodinu (jindy se jedná vždy od 15 
hodin) a v návrhu programu scházel 
bod Interpelace občanů a zastupi-
telů. Ten má být – podle jednacího 
řádu – zařazen vždy jednu hodinu 
po zahájení zastupitelstva. Opozič-
ní zastupitelé požadovali dodržení 
jednacího řádu a zařazení tohoto 
bodu, jenže „pro“ hlasovalo jen 15 
zastupitelů (Havířov sobě, KSČM 
a SPD).

Kam až chtějí havířovští koaliční za-
stupitelé v čele s primátorem zajít? 
A proč asi opětovně nedopustí, aby 
jednání zastupitelstva mohli sledo-
vat občané v přímém přenosu, on-

-line, jako v mnoha jiných městech? 
Jsou to nejspíše obavy, aby se občané 
nemohli na vlastní oči přesvědčit 
o arogantním jednání primátora 

„na půl úvazku“ (Bělica je současně 
poslancem a krajským zastupitelem) 
a dalších členů vedení města a aby 
nebyli informováni o postojích zastu-
pitelů, které si v komunálních volbách 
zvolili.

Zanedlouho to bude 62 let, co ame-
rický prezident Kennedy podepsal 3. 
února 1962 proklamaci č. 3447, na-
řizující embargo na veškerý obchod 
s Kubou. V platnost vstoupilo 7. 
února 1962. To byl oficiální začátek 
blokády, která byla postupně posi-
lována a zpřísňována.

Cíle této blokády byly deklarovány 
v tajném memorandu z dubna 1960 
náměstkem ministra zahraničí Lesto-
rem Mallorym pod názvem Úpadek 
a pád Castra. Hlavním důvodem 
bylo „komunistické“ směřování Kuby. 
Přitom v době psaní tohoto tajného 
memoranda kubánská vláda nepřijala 
žádné opatření, které by se dalo ozna-

čit za socialistické nebo komunistické. 
Teprve později téhož roku a v reakci 
na provokace USA, kdy odmítly nákup 
dohodnuté kvóty cukru a zpracovat 
ropu v rafinériích vlastněných Spo-
jenými státy, přistoupila kubánská 
vláda k vyvlastnění majetku USA 
na ostrově. Až o rok později, v před-
večer invaze v Zátoce sviní, hovoří 
teprve Fidél Castro o socialistickém 
charakteru revoluce. Po zpackaném 
vylodění v Zátoce sviní v dubnu 1961 
americká vláda zjistila, že jediným 
způsobem, kterým lze porazit Kubán-
skou revoluci, je cesta vyvolání hladu 
a zoufalství na ostrově, která nutně 
povede k svržení vlády.

Zločinná americká blokáda proti Kubě 

pokračuje
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Zmařeny byly i četné sabotáže 
a polovojenské útoky organizované 
CIA zaměřené na změnu režimu pod 
názvem Operace Mongoose. Ekono-
mická agrese proti Kubě a plošný 
zákaz veškerého amerického dovozu 
připravil Kubu o příjmy v tvrdé měně 
ve výši 60 - 70 milionů dolarů.  
Nicméně Kennedy chtěl, aby ekono-
mickou blokádu proti Kubě podnikla 
společně Organizace amerických 
států (OAS).  
Na summitu OAS v lednu 1962 
v Punta del Este v Uruguayi vytvářel 
Washington tlak na všechny země, 
aby podrobily Kubu ekonomické 
blokádě, ale nezískal jednomyslnost. 
Evropské země se tenkrát formálně 
k blokádě nepřipojily, ale zároveň 
výrazně omezily obchod s Kubou.

Utažení šroubů 
posílilo revoluci
V 70. letech došlo k pokusu o norma-
lizaci vztahů mezi Kubou a USA, ale 
Reaganova vláda v 80. letech vše vrá-
tila do starých koleji. Torricelliho zá-
kon z roku 1992 podporovaný Billem 
Clintonem zabránil lodím, které 
zakotvily v kubánských přístavech, 

zakotvit následně v amerických 
na 180 dní. Ještě horší Helms-Burto-
nův zákon z roku 1996, podepsaný 
opět Clintonem, vyhrožoval neame-
rickým společnostem právní žalobou 
v USA, pokud budou obchodovat 
nebo investovat do zabavených 
kubánských aktiv. Mezi lety 2002 - 14 
hodila Venezuela Kubě záchranné 
lano podobně jako Sovětský svaz 
svého času, a posílila tak odolnost 
Kubánské revoluce.  
Obamova administrativa provedla 
nějaké ústupky, ale Trump tuto poli-
tiku ukončil a zavedl 243 samostat-
ných opatření ke zpřísnění blokády 
během pandemie covidu, včetně 
aktivace Helms-Burtonova zákona, 
jenž byl pozastaven.  
Nutné dodat, že ani jedno z těchto 
opatření nebylo Bidenem zrušeno.

Uvedené skutečnosti by měly roz-
ptýlit jakékoliv iluze, že demokraté 
u moci mají humánnější zahraniční 
politiku než republikáni.
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Hlasování v OSN znamená porážku USA

Dne 2. listopadu 2023 Valné 
shromáždění OSN znovu vyzvalo 
k ukončení ekonomického, 
obchodního a finančního 
embarga ze strany USA. Bylo to již 
po jednatřicáté, kdy naprostá 
většina zemí světa hlasovala pro 
ukončení blokády (187 hlasů pro). 
Tradičně USA a Izrael hlasovaly proti, 
společně s loutkovým režimem 
Ukrajiny, který se zdržel hlasování, 
aby se tak zalíbil svému pánovi.

Před hlasováním kubánský 
ministr zahraničí Bruno Rodriguez 
podrobně popsal důsledky embarga 
a připomněl bezohledný způsob, 
jakým americká vláda odepřela 
ostrovu přístup k zdravotnickému 
materiálu během pandemie. 
Poznamenal, že „blokáda porušuje 
právo na život, zdraví, vzdělání 
a blahobyt všech Kubánců a naše 
rodiny to pociťují kvůli nedostatku 
v obchodech, frontám, nadměrným 

cenám nebo podhodnoceným 
mzdám“. Poukázal také na to, 
že celkové ztráty přes 60 let 
blokády převyšují 159 miliard 
dolarů. Výpadky elektřiny a škody 
v energetickém sektoru přesahují 
401 milionů dolarů. Nedostatek 
léků ubližuje pacientům trpícím 
rakovinou a srdečními chorobami 
i přesto, že Kuba je schopna 
vyrobit více než 60 % léků, ale 
potýká se s problémy způsobenými 
finančním dopadem, kdy je nucena 
získávat z třetích zemí a za velmi 
vysoké ceny speciální léky zejména 
pro děti.

Americká blokáda je zločinná 
a navržena k potrestání kubánského 
lidu za to, že se odvážil vzepřít 
imperialismu. Proto povinnosti 
všech komunistů a pokrokových lidí 
je bránit Kubánskou revoluci!  
Patria o muerte, Venceremos!
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17 listopad zůstane věčnou při-
pomínkou tragických událostí, ke 
kterým došlo v Praze ve dnech 28. 
října - 17. listopadu 1939.

Proti účastníkům poklidné akce – 
vzpomínka vzniku 1. ČSR – zasáhly 
kromě policie i jednotky SS. Střílely 
nejen pro výstrahu, ale i do lidí. Tak 
byl zabit pekařský dělník Václav 
Sedláček a těžce zraněn student Jan 
Opletal, který zranění podlehl.

Studentské organizace uspořáda-
ly důstojné rozloučení, rakev pak 
odjela vlakem do Nákla, odkud Jan 
pocházel.

V Praze ale pokračovaly protestní 
akce. V Berlíně byla tedy svolána 
velká porada, kde Hitler rozhodl, 
že Češi a zvláště studenti, musí být 
řádně potrestáni. Vysoké školy byly 
ihned zavřeny (do konce války se ne-
otevřely), začalo zatýkání studentů. 
Devět z nich bylo okamžitě poprave-

no, další skončili v koncentračních 
táborech.

U příležitosti 2. výročí těchto udá-
lostí schválila Mezinárodní student-
ská rada v Londýně usnesení, že 
17. listopad se stane Mezinárodním 
dnem studentstva. Je to jediný den 
mezinárodního významu, který má 
náš původ.

Po listopadu se objevily snahy jej 
zrušit jako „komunistický svátek“ a 
jeho název načas z kalendáře zmizel. 
Nikdo ale nemá právo rušit svátek, 
který vznikl z mezinárodního roz-
hodnutí a tak se nám zase vrátil. Je 
jistě správné připomínat dnešní 
generaci odvahu, statečnost mla-
dých lidí. Snad i naše školství, naše 
společnost na to nezapomenou.

17. listopad - Mezinárodní den studentstva

Marie Kročková
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Ostravský komunista Jan Katreniak 
měl dobrý nápad. Zajet  uctít hrdin-
ství bojovníků v Karpatsko-dukelské 
operaci  (KDO), vojáků 1. českoslo-
venského armádního sboru v SSSR  
a rudoarmějců, kteří na podzim 1944 
bojovali v prostoru  Dukelského 
průsmyku, na hranicích vlasti, v lí-
tých bojích  s Němci. Získal pro svůj 
nápad i další, a tak skupina členů  
KSČM, Klubu českého pohraničí z Os-
travy a Opavy a dalších vlastenec-
kých spolků i sympatizantů vyrazila 
ráno 5. října  z Ostravy směr Svidník. 
Letos je to 79 let od největší vojen-
ské  operace druhé světové války 
na čs. území.

Ráda jsem přijala nabídku Janka 
Katreniaka také se podívat do míst, 
která patří i k naší historii. Však na-
ším domovem bylo  Československo 
a za Československo a jeho osvobo-
zení od  fašismu a nacismu českoslo-
venští vojáci bojovali.

Cesta byla nádherná, lepší by ne-
vymyslela žádná cestovní kancelář. 
Navzdory říjnovému termínu svítilo 
slunce a již s výjezdem z Ostravy 
jsme mohli z pohodlí autobusu 
pozorovat

hory a hradní zříceniny. Bylo to ne-

skutečně zajímavé a krásné, zvláště 
když jeden z nás,  Richard Kohout 
z Rudoltic, se ukázal jako dobrý prů-
vodce, který zná na Slovensku každé  
pohoří a zlezl snad každou horu. 
A tak se chopil mikrofonu...

Beskydy, Kysuce, Malá Fatra, Velká 
Fatra... Se svou majestátností se po-
stupně vynořovaly  hrady Budatín-
ský, Strečno, Likava, Chočské vrchy, 
Roháče, ale to již se po nějaké té ho-
dině  jízdy náš pohled upřel na po-
hoří Nízkých Tater, které se nám ote-
víraly, v našem směru jízdy,  zprava. 
Hleděli jsme se zájmem na to velké 

Mír byl vykoupen i hrdinstvím od Dukly
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přírodní bohatství, kterým se mohou 
Slováci pyšnit.  Pohled na přírodu 
v této části Slovenska byl radost-
ný, jako na upravenou zahrádku. 
»Velká  přehradní nádrž Liptovská 
Mara vlevo, zprava Kozie chrbty,« 
vžil se do role průvodce Richard a  
my střídavě otáčeli hlavu podle jeho 
pokynů. Když jsme zastavili na per-
fektním odpočívadle na  slovenské 
(taktéž perfektní) dálnici D1, vítal 
nás zdálky nepřehlédnutelný obrys 
slovenské  národní hory Kriváň.

Ta nejpůsobivější část však teprve 
měla přijít. Vysoké Tatry. Viditelnost 
byla tak skvostná, že jsme viděli 
vrcholky horských masivů, sjezdov-
ky na Solisku, skokanský můstek 
na Štrbském  Plese, a sídla podél 
tatranské električky až do Tatran-
ské Lomnice. Před námi defilovaly 
Rysy,  štíty Gerlachovský, Slavkovský, 
Lomnický... Na úrovni Belianských 
Tater jsme se s těmito  nejnižšími ve-
lehorami světa rozloučili, abychom 
se potěšili ještě Kráľovou hoľou 
v Nízkých  Tatrách, pohledem na Slo-
venský ráj a také velkolepým Spiš-
ským hradem, památkou UNESCO,  
či Kapušianským hradem. A co tepr-
ve centrum historického města Levo-
ča, jež nás zdravilo  svými vysokými 
věžemi, a další památka UNESCO 
Spišská Kapitula. Celou tuhle nád-
heru jsme  si pak vychutnávali ještě 

jednou, v opačném pořadí.

Úpravný Svidník

Desetitisícové město Svidník, okres-
ní město obklopené lesy a kopci 
Nízkých Beskyd, nás  přivítalo odpo-
ledním sluncem. Někteří z nás ihned 
navštívili zdejší Vojenské historické 
muzeum,  jehož posláním je udržo-
vat památku na KDO (vstupné jedno 
euro, studenti polovic). Vedle  mu-
zea je v parčíku vystavena druhová-
lečná historická vojenská technika, 
vše udržované a bez graffiti. Pocho-
pili jsme, že ve Svidníku (možná 
na celém Slovensku) je jiný pořádek 
než u nás.

Také domy jsou opravené, fasády 
nové, ulice čisté, trávníky perfektně 
střižené, fontány, květiny... Celkový 
dojem více než dobrý.

Ve Svidníku si velmi váží hrdiny dvou 
světových válek a prezidenta ČSSR 
Ludvíka Svobody, který je zde - a ne-
jen zde - nazýván legendárním ve-
litelem. Je dvojnásobným čestným  
občanem města. Ve středu Svidníku, 
jenž vznikl teprve v roce 1944 spo-
jením dvou vesnic, se  vypíná Svo-
bodova socha v nadživotní velikosti, 
jediná taková v celém bývalém  
Československu. Na podstavci nápis 
slovenský, ale i ruský a anglický. 
Poblíž informační tabule  s životopi-
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sem Ludvíka Svobody. Podle tohoto 
skutečného hrdiny se zde jmenuje 
i nemocnice či  střední škola. Svobo-
da se velmi zasloužil nejen o osvo-
bození tohoto dříve velmi chudého 
kraje,  ale také o rozvoj Svidníku.

Svidnické ulice nesou názvy Česko-
slovenské armády, Sovětských hr-
dinů... Na místní pěší zóně  obdivuji 
moderní skulpturu běžce Dukelské-
ho běhu míru, i s přehledem vítězů 
od roku 1958 do  letošního ročníku. 
Že by se zde zastavil čas? Nikoli. Tady 
je vše tak, jak má být. I mohutný  
Sovětský památník postavený k 10. 
výročí Karpatsko-dukelské operace 
v roce 1954 září svou bělostí do da-
leka. Je ve výborném stavu, bez 
jediného zásahu vandalů. Je to též 
pietní místo,  leží zde v hromadných 
hrobech padlí.

Zašla jsem k tomuto památníku 
ve dne i večer, kdy v umělém světle 
nabývá na ještě větší působivos-
ti. Prohlížeje si v absolutním tichu 
sochy, reliéfy, do kovu vyryté citáty, 
vede to  člověka k zamyšlení. V noci 
svítí i přístupová cesta k památníku. 
Tohle by u nás nebylo možné.

Na druhý den se naše skupina se-
tkala se sympatickou primátorkou 
Svidníku Marcelou Ivančovou, kterou 
mohou mnozí znát ze Svobodova 

rodiště Hroznatína. I letos v listopa-
du bude  paní primátorka vážit cestu 
na Vysočinu, a je to pro ni ještě delší 
štreka než pro nás cesta  Ostrava-

-Svidník.

Přátelské stisky rukou Janko Katre-
niak jako pravý gentleman předal 
»ženě na svidnické radnici« květiny. 
Jiné, v barvách naší trikolory, jsme 
vzápětí společně s ní položili k Svo-
bodově  soše. Ten den, 6. října, se ko-
nalo více takovýchto akcí, jejichž 
závažnost dokládala přítomnost  
čestné jednotky slovenské armády. 
Slováci totiž slaví Den obetí Dukly.

Památník čs. armády

Další setkání s primátorkou se usku-
tečnilo přímo u Památníku čs. armá-
dy v katastru Vyšného  Komárníku, 
na někdejším dukelském bojišti 
na polsko-československém po-
mezí. I tam jsme  obdivovali pěkný 
vzhled této národní kulturní památ-
ky, úpravnost cestiček, busty v Aleji 
hrdinů  Dukly (Svoboda, Klapálek, 
Koněv, Moskalenko, Grečko, Tesařík, 
Sochor ad.). Slováci prostě  peču-
jí o svou historii. Přemýšlím, zda 
je tomu tak v ČR. 

Však jsme paní primátorce řekli, jak 
se u nás nakládá s hrdiny protihitle-
rovské koalice, že v hlavním městě 
zmizela nejen Koněvova  socha, ale 
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už i Koněvova ulice.

Velké celoslovenské vzpomínko-
vé akce u Dukelského památníku 
se zúčastnili ještě žijící  pamětníci, 
členové Slovenského svazu protifaši-
stických bojovníků, občané i studen-
ti 1. ročníku svidnického Gymnázia 
dukelských hrdinů, také slovenští 
motorkáři Brat za brata, kteří však  
»čirou náhodou« přijeli až hodinu 
po oficiálním začátku akce. Prý jim 
to takto bylo řečeno. Tak  to by neby-
lo v pořádku.

Naše skupina na tomto místě roz-
vinula českou státní vlajku, která 
se v prostoru hrdě vyjímala, a  Karel 
Šesták rudou vlajku Vítězství, jež za-
vlála v pětačtyřicátém nad Reichst-
agem. Při zpěvu  české, ale i sloven-
ské hymny mnohé z nás přemohlo 
dojetí. Zazněla i polská hymna, a nic 
více. Kdože to tady ještě bojoval, 
umíral a strádal, kdo zde osvobozo-
val?

Oslavujme porozumění

Politické celebrity jako předseda 
Národní rady SR Kollár či ministr 
obrany Sklenár pronesly  projevy, 
přičemž některá jejich vyjádření 
se nesetkala u všech účastníků s po-
chopením (to když  pánové přešli 
na téma NATO a Ukrajiny). Ale Kollár 
správně připomněl, že právě v tomto  

prostoru 6. října 1944 vítězně vstou-
pili na územní své vlasti příslušníci 
čs. jednotky a vztyčili  prapor svobo-
dy. Na 1800 českých a slovenských 
vojáků v tomto místě spí svým 
věčným

spánkem, dodal Kollár. Nejvrouc-
něji hovořila primátorka Ivančová: 
»Dnešní mír je vykoupen  hrdinstvím, 
utrpením, smrtí... Dělejme vše pro 
to, aby války nebyly naší součástí... 
Válka nemá v civilizované společnos-
ti místo... Oslavujme porozumění.« 
Moudrá slova!

Po skončení někteří z nás zapředli 
hovor se slovenskými veterány Míro-
vých sil OSN, s nimiž  jsme se shodli, 
že jediným řešením současného ma-
rasmu v Evropě je okamžité ukon-
čení války  na Ukrajině a rozhodně 
nedodávání zbraní do ní. Třeba 
se nadějeme, i díky nové slovenské 
vládě.

Kromě prohlídky Dukelského památ-
níku ještě někteří z nás rychlou chůzí 
vyšli na 700 metrů  vzdálenou vyhlíd-
kovou věž Dukla, dřívější pozorova-
telnu Ludvíka Svobody. Panorama, 
které se  z ní otevírá, nabízí pohled 
na území, kde se právě v tento čas 
před 79 lety odehrávaly kruté  boje. 
Žel, když jsme vystoupili k věži, byla 
uzavřená – přednost měly VIP. Takže 
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až příště, tedy ideálně za rok, jak 
jsme si slíbili. Však 80. výročí této 
operace, v níž Slováci, Češi, ale i dal-
ší  příslušníci mnohonárodnostní 

Svobodovy armády bojovali po boku 
Rudé armády za osvobození  vlas-
ti, bude tak významným předělem, 
že to bude stát za to.

Uvedené akce se zúčastnili i s. Stanislav Mlčák, člen MěV KSČM Havířov  s 
paní Jiřinou Mlčákovou, předsedkyní Levicového klubu žen. Doporučují,  po-
kud se bude obdobný zájezd pořádat příští rok k 80. výročí Dukelské opera-
ce, se této akce zúčastnit. Stálo to zato.
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Dne 9. září proběhla telekonference 
pléna komunistických a dělnických 
stran Evropské komunistické inicia-
tivy (ECI), na které se projednávaly 
rozpory některých členských stran 
v souvislosti s válkou na Ukrajině.

 Značný počet stran odsoudil ruskou 
invazi a zároveň odmítl záminky po-
užívané Spojenýmistáty, NATO a EU. 
Strany poukázaly na fakt, že tato 
válka je vedena kapitalisty, a proto 
jioznačují jednoduše jako imperia-
listickou válku. Řada stran se však 
tomuto tvrzení bránila a postavila 
se na stranu kapitalistického Ruska, 
když prezentovala invazi jako ob-
rannou a antifašistickou. Tyto strany 
navíc zpochybňovaly imperialismus 
jako nejvyšší stádium kapitalismu, 
a vznikly tak silné rozpory o tom, zda 
je Rusko imperialistické či jen kapi-
talistické.

K této problematice existuje vynika-
jící rozbor od členky Německé Ko-
munistické strany (DKP) Jany Zavad-
ské, která nezávazně vysvětluje toto 
nedorozumění a velice trefně začíná 
citátem Vladimíra Iljiče. Lenina, 
že bez studia ekonomické podstaty 
imperialismu nelze správně hodnotit 
moderní politiku ani žádnou válku.

 Tento článek je veřejně přístupný 
na webu Ruské Komunistické děl-

nické strany pod názvem „Moderní 
teorie imperialismu a rozštěpení 
komunistického hnutí“ z 18. února 
2023. Mezi další neshody, které po-
hřbily činnost ECI, patřila podpora 
uprchlíkům, zejména těm africkým, 
a prezentace Číny jako socialistické-
ho státu. Za těchto okolnosti se ECI 
rozhodla, že nemůžedále pokračovat 
ve své činnosti a rozpustila se...

Absence správné analýzy

 Svět se opět nachází na nové kři-
žovatce. Rusko a Čína se rozhodly 
osvobodit od západnínadvlády 
a vybudovat multipolární svět, 
ve kterém se lidé mohou svobodně 
rozhodovat o své budoucnosti a spo-
lupracovat na řešení velkých pro-
blémů, kterým lidstvo čelí. Z druhé 
strany obklíčení Ruska kolektivním 
Západem v čele s USA a jeho porážka 
za účelem drancování jeho nerost-
ných surovin, na které závisí i bu-
doucí globální rovnováha, nás nutí 
k tomu, abychom si i my vybrali stra-
nu. Proto komunisté musí opustit 
ideologický schematismus a obnovit 
internacionalistické vztahy, nikoli 
na čistě ideologických základech, 
ale na konkrétních cílech, které nám 
současná situace předkládá

Kdo ukončil činnost Evropské komunistické 

iniciativy
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iniciativy
Jak zkrotit energie v domácnosti – pár rad na 

aktuální téma

Snížení nákladů nemusí vždy sou-
viset s vysokými náklady na po-
řízení nových technologií, včetně 
nových elektrospotřebičů. Mnohá 
úsporná opatření lze zavést ihned 
a tím postupně snižovat náklady 
na elektrickou energii, plyn či spo-
třebu vody.

Je dobré si spolu s rodinnými pří-
slušníky projít domácnost a hledat 
možné úspory. Při jakých činnos-

tech můžeme zavádět základní 
a beznákladová opatření:

 Vytápění – zde nejvíce záleží 
na způsobu vytápění obytných 
místností a palivu, které se k vytá-
pění domácnosti používá, přesto 
platí základní poučka, že na vy-
tápění lze uspořit velkou částku 
v řádu tisíců korun ročně.
 Vaření – nemáme na mysli práci 
se surovinami, ale drobná opatře-
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ní, při kterých můžeme hospodár-
něji využívat elektrickou energii 
či plyn a zbytkové teplo z vaření 
či ohřevu vody.
 Světlo a elektrospotřebiče – mo-
derní doba nabízí široké spektrum 
domácích elektrospotřebičů, které 
nám spoří zejména čas. Na druhou 
stranu jejich nevhodné použití 
nám odebírá peníze z peněže-
nek, stejně je tomu i s osvětlením 
domácnosti, na kterém lze uspořit 
další stokoruny za rok.
 Voda (praní a hygiena) – hygie-
nické návyky jsou velmi důležitou 
součástí kvality života, i zde však 
můžeme uspořit, aniž bychom 
museli snížit své standardy.

Jak šetrněji vytápět

Obytné prostory lze vytápět růz-
ně, i proto není vždy snadné uvést 
konkrétní postupy, které by po-
mohly snížit náklady na vytápění 
všem stejným způsobem. Poku-
síme se zde představit opatření, 
která platí nezávisle na způsobu 
vytápění:

    Snížení teploty vytápění
 Optimální teplota souvisí s pocito-
vou teplotou, starší lidé jsou citliví 
na snižování teploty v místnosti, 
přesto lze spočítat, že snížením 
teploty o 1–2 °C snižujeme spotře-

bu energie o 5–10 % nákladů.

Místo snížení teploty ve všech 
místnostech, ve kterých se pohy-
bujeme, je lepší uvažovat o násle-
dujících opatřeních:
        a) ztlumit teplotu v místnos-
tech, které nevyužíváme celoden-
ně;
        b) pokud to systém vytápění 
umožňuje, nastavit termostaty 
na časové úseky tak, aby se neto-
pilo po celý den.

    Snížení vlhkosti v místnostech:
        Zvýšená vlhkost v místnosti 
navozuje pocit chladu, máme po-
tom potřebu více vytápět (i proto 
potřebujeme vytápět koupelnu 
na vyšší teplotu). Je nutné zjistit, 
proč je v domácnosti dlouhodobě 
zvýšená vlhkost, a problém aktiv-
ně řešit:
        a) prostory větráme krátce, 
ale intenzivně, a to i v zimě (vlhký 
vzduch se ohřívá delší dobu než 
čerstvý, suchý vzduch);
        b) U bytů vytápěných přes 
dálkové teplo z radiátorů nesmíme 
nechávat otevřené větračky v top-
né sezóně.
        Hledáme a odstraňujeme další 
příčiny vlhkosti v domácnosti:
        a) mnoho rostlin zvyšuje vlh-
kost v místnosti;
        b) sušení prádla v domácnosti 
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výrazně zvyšuje vlhkost;
        c) nefungující odvětrávání 
koupelny přenáší vlhkost do celé 
domácnosti.

Péče o topná tělesa

Správná péče o topná tělesa může 
také napomoci snížit náklady:

    Pravidelně odvzdušňujeme 
radiátory;
    U kamen a krbů necháme odbor-
ně zkontrolovat spalinové cesty;
    Pokud vytápíme dřevem, pama-
tujeme, že vlhké a čerstvé dřevo 
je nákladnější;
    Nesušíme prádlo na radiátorech;
    Radiátory nemají být zastavěny 
nábytkem (křesly, skříňkami) či za-
kryté těžkými závěsy.

Jak uspořit při ohřevu vody

Náklady na vodné a stočné, stej-
ně jako na ohřev vody, mohou 
ročně představovat úspory v řá-
dech tisíců korun. Vodu nejčastěji 
využíváme při hygieně, vaření, 
praní prádla, úklidu v domácnosti 
nebo při péči o zahradu a rostliny 
v domácnosti. Důležité je uvědo-
mit si, kdy skutečně potřebujeme 
využívat teplou vodu, která zvy-
šuje náklady na energie. Šetrnější 
a levnější je sprchování než koupá-

ní ve vaně. Pokud je vana jedinou 
možností, uvažujeme, jak můžeme 
vodu dále využít. Myčka nádobí 
má nižší spotřebu vody, ale spotře-
bovává elektrickou energii. Malé 
množství nádobí neumýváme pod 
teplou tekoucí vodou, ale v dřezu 
s teplou vodou a oplachujeme 
studenou. Při praní prádla volíme 
krátké programy s nižší teplotou, 
které spolehlivě vyperou prádlo při 
zachování kvality pracích prostřed-
ků. Při úklidu domácnosti použí-
váme efektivní čisticí prostředky, 
abychom omezili spotřebu vody. 
Pro péči o zahradu nebo domá-
cí rostliny využíváme převážně 
dešťovou nebo „zbytkovou“ vodu, 
například po oplachování nádobí.

Jak uspořit při využívání domá-
cích spotřebičů

Technologicky vybavené domác-
nosti nám umožňují zapomínat, 
že všechny elektrické spotřebiče 
spotřebovávají elektrickou ener-
gii, kterou musíme zaplatit. Exi-
stuje mnoho nízko nákladových 
opatření, která mohou pomoci 
výrazně snížit spotřebu energie. 
Někdy je třeba investovat peníze, 
aby bylo možné ušetřit v budouc-
nu. Mezi beznákladová opatření 
patří například zhasínání světel 
v místnosti, kterou nevyužíváme, 
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vypínání spotřebičů, které právě 
nepoužíváme, a používání elekt-
rospotřebičů správným způsobem, 
například vaření pouze potřebné-
ho množství vody ve varné konvici.

Nízko nákladová, ale efektiv-
ní opatření zahrnují pořízení 
úsporných LED žárovek, jejichž 
počáteční investice se brzy vrátí, 
a kontrolu spotřebičů elektriká-
řem, aby fungovaly správně. Vý-
měna starých a často používaných 
elektrospotřebičů, jako je mrazák, 
chladnička nebo pračka, je finanč-

ně náročnější, ale vyplatí se to. Při 
nákupu zvažujeme velikost výrob-
ku a jeho energetickou náročnost 
(písmena A až C jsou energeticky 
úspornější). Je dobré poradit 
se s důvěryhodnou osobou nebo 
v obchodě. 
Pamatujte, že nákup ve slevách 
ne vždy přináší úspory.

Karel Žák, Sdružení nájemníků ČR, 
člen Krajské rady seniorů MSK
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Karel Žák, Sdružení nájemníků ČR, 
člen Krajské rady seniorů MSK

VÁŽENÉ SOUDRUŽKY,  
VÁŽENÍ SOUDRUZI

A SYMPATIZANTI,
PŘEJEME VÁM VŠEM KRÁSNÉ KLIDNÉ SVÁTKY,  

DO NOVÉHO ROKU HLAVNĚ ZDRAVÍ,
POHODU A MNOHO HEZKÝCH CHVIL  

S VAŠÍ RODINOU I PŘÁTELI.
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NA CO SI VZPOMENEME V LISTOPADU A PROSINCI

1.11.  Svátek všech svatých 2.11. Památka zesnulých 
 7.11.  Výročí VŘSR 106 let 1917 9.11. Mezinárodní den boje proti   
 fašismu a antisemitismu
10.11.  Úmrtí hrdiny Jana Švermy 1944
11.11.  Mezinárodní den válečných veteránů
13.11.  Zemřel Ant. Zápotocký 1957  
15.11. Úmrtí Jana Ámose Komenského 1620  
17.11. Mezinárodní den studentstva od r. 1941  
23.11. Narozen Klement Gottwald 1896  
25.11. Narozen Ludvík Svoboda 1895  
28.11. Narozen Bedřich Engels 1820
3.12. Mezinárodní den zdravotně postižených od. r. 1993  
10.12. Den lidských práv  
11.12. Světový den dětství


